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 -شعر الألفيّة الثاّلثة أنموذجا  -تمثّل الشّعر الجزائريّ المعاصر لطروحات ما بعد الحداثة  :الأطروحة

 راوية يحياوي. د المشرف:                      يعقوب   الاسم:                       فرج الله      المقب:

 ممخص:

، التّحوّلات التي تشيدىا السّاحة الأدبيّةلم يكن يوما بمعزل عن  المعاصر إنّ النّصّ الشّعري الجزائري
 جسدهوتغمغمت إلى رياح ما بعد الحداثة، فاستكانت في بنياتو طروحاتيا، ىذه المرّة بل طالتو ىو الآخر 

ع، وتقصّي ملامح التّغيّر في ىذه الكتابات الحافز لمبحث في ىذا الموضو  ما شكّل لديناوىو أفكارىا، 
تمثّل الشّعر الجزائري المعاصر لطروحات ما بعد الحداثة، مدى ، قصد الوقوف عمى بداعيّة الجديدةالإ

أساس ل عبر اعتماد خطّة تنقّب في أركان أربعة تشكّ متّخذين من شعر الألفيّة الثاّلثة أنموذجا ليذا البحث، 
مستيمّين ىذا البحث بإشكاليّة تؤطّر يقاع، ىي: المّغة الشّعريّة، الصّورة الشّعريّة، السّرد، والإ ىذه النّصوص

مت كيف تشك   ،إلى ما بعد الحداثة؟ أو بعبارة أخرىالمعاصر  عر الجزائري  ل الش  كيف تحو   ىا:دوجيتنا مفا
 ؟المعاصر عر الجزائري  مظاهر ما بعد الحداثة في بنية نصوص الش  

 .المّغة الشّعريّة، الإيقاع، المعاصر النصّ الشّعري الجزائريّ ، ما بعد الحداثة الكممات المفتاحية:

 

The Thesis : Contemporary Algerian poetry representation of postmodern ideas - poetry 

of the third millennium as a model - 

First Name : Ferdjallah          Name : Yaâkoub            Superisor : Dr. Raouia Yahiaoui 

Abstract 

The contemporary Algerian poetry has never been apart from the shifts in the literary 

arena, but this time it has also been affected by the winds of postmodernism. The latter 

settled deeply in the structures of the poetic texts. This has gave us the motivation to 

research this subject and explore the features of the change in these new creative 

writings in order to identify the extent to which contemporary Algerian poetry is 

represented in postmodern ideas. We adopted the poetry of the third millennium as a 

model of this research through relyingupon a plan based on four corners that form the 

basis of these texts: Poetic language, poetic image, narration, and rhythm. We started 

this research with a problem that frames our direction:How did contemporary Algerian 

poetry become postmodern? In ot her words, how did postmodern manifestations 

form in the structure of contemporary Algerian poetry texts? 

Keywords: Postmodernism, contemporary Algerian poetic text, poetic language, 

rhythm. 
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